
Město Hulín má nového 
starostu. Rozhodnutím zastu- 
pitelstva se jím stal Jaromír 
Žůrek z hnutí ANO 2011.  
Ve funkci nahradil Romana 
Hozu z ODS, který opustil funk-
ci po 16 letech. 

Na ustavujícím zasedání 
zastupitelstva města získal Ja-
romír Žůrek od šestnácti pří-
tomných zastupitelů celkem 
deset hlasů. „Funkci starosty 
přijímám se smíšenými pocity. 

Na jedné straně mám radost, 
na druhou stranu si uvědomuji 
velkou zodpovědnost za další 
rozvoj města. Na něm chceme 
intenzívně pracovat. Priority 
současného vedení města ne-
jsou zaměřené na jednu oblast, 
ale chceme se o Hulín starat 
komplexně,“ prohlásil Jaromír 
Žůrek pro zpravodaj Hulíňan.

Jaromír Žůrek nastou-
pil do funkce starosty v 50 
letech a bude ji vykonávat 
jako uvolněný, tedy na plný 
úvazek. Před nástupem na 
radnici pracoval jako vedou-
cí odboru správy majetku a 
je majitelem autoškoly. 

Ke změně došlo i na pozici 
místostarosty, kde Jiřího Schaf-
fera z hnutí Nezávislí nahradil 
Leoš Holubníček z KDU-ČSL. 
Také on bude pracovat pro Hu- 
lín jako uvolněný.

Pětičlennou radu města 
tvoří kromě starosty a mís-
tostarosty ještě Lenka Dvou-
letá (KDU-ČSL), Václav Bureš 

(Pro lepší Hulín, Záhlinice 
a Chrášťany) a Petr Pospíšil 
(ANO 2011). Jmenovaní bu-
dou své funkce zastávat jako 
neuvolnění, tedy v souběhu 
se svými zaměstnáními.

Zastupitelstvo města Hulí-
na má celkem 17 členů. Právě 
zahájené volební období po-
trvá do podzimu roku 2026. 

Zdeněk Dvořák

Na tréninkovém hřišti v areálu Spartak Hulín se konala psí 
soutěž „Podzimní tuneliáda“. Tyto závody navštívilo téměř 90 zá-
vodníků se svými pejsky různých plemen, kteří poměřili své síly. 

Při tuneliádě běží pejsci předem určenou tratí, která je 
sestavena z tunelů. Posuzováni jsou nejen dle výkonnostní 
kategorie, ale také dle velikosti pejska. Tuto soutěž uspořá-
dal spolek Speedypaws, který působí v Záhlinicích již šest 
let. Každý týden Speedypaws navštíví desítky zájemců z řad 
veřejnosti o různý typ výcviku. Ve Speedypaws mohou pří-
znivci najít různé druhy výcviku, jako je štěněcí školka, kde 
jsou pejsci a jejich psovodi připravováni na běžný život – tzv. 
provozní poslušnost. Dále socializační lekce pro větší pejsky, 
přípravu na zkoušky, agility, lekce handlingu – tzv. výstavní 
trénink, juniorhandling, canisterapeutickou přípravku a ná-
sledně zkoušky canisterapie, hoopers, socializační procház-
ky, nácvik obran a také individuální lekce věnující se konkrét-
nímu problému. Každý pejsek si jednoduše najde to své. 

Pokud máte zájem o výcvik, jste vítáni! Při výcviku  
ve Speedypaws zažijete se svým pejskem spoustu zábavy. 
Rezervace na jednotlivé lekce najdete na webových strán-
kách Speedypaws Záhlinice. 

(text a foto kolektiv Speedypaws)
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Starostou Hulína se stal Jaromír Žůrek z hnutí ANO 2011

Fotbalové hřiště  
přivítalo psí závodníky

Nový starosta města J. Žůrek

Ustavující zastupitelstvo se uskutečnilo za velkého zájmu veřejnosti. 
2x foto: Z. Dvořák
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RADA MĚSTA HULÍNA, PODĚKOVÁNÍ

PŘEHLED USNESENÍ
z 88. schůze Rady města Hulína, která se konala dne 21. 9. 2022

Poděkování Zlínskému kraji
Město Hulín obdrželo z rozpočtu Zlínského kraje  

dotaci ve výši 60 000 korun s názvem  
„Zvýšení akceschopnosti JPO III, oprava CAS 1ZO 8886“.

Město Hulín děkuje Zlínskému kraji za podporu.

Poděkování
Koalice pro lepší Hulín  

děkuje občanům  
města Hulína, Záhlinic a Chrášťan  

za projevenou důvěru a odevzdané hlasy   
ve volbách do zastupitelstva města.

1/88/RM/2022 
Záměr prodeje pozemku, parc. 
č. 2007/1 k. ú. Hulín, ul. Ho-
lešovská
I. Rada města Hulína ne-
schvaluje
záměr prodeje pozemku parc. 
č. 2007/1 o výměře 871 m2  
v katastrálním území Hulín, 
za účelem využití pozemku 
jako zahrady.
II. Rada města Hulína dopo-
ručuje zastupitelstvu měs-
ta neschválit
záměr prodeje pozemku parc. 
č. 2007/1 o výměře 871 m2  
v katastrálním území Hulín, 
za účelem využití pozemku 
jako zahrady.
Usnesení bylo: PŘIJATO

2/88/RM/2022 
Záměr prodeje pozemku, parc. 
č. 2230/1 k. ú. Hulín, ul. Záhli-
nická
I. Rada města Hulína ne-
schvaluje
záměr prodeje pozemku parc. 
č. 2230/1 o výměře 2294 m2  
v katastrálním území Hulín, 
za účelem skladování.
II. Rada města Hulína dopo-
ručuje zastupitelstvu měs-
ta neschválit
záměr prodeje pozemku parc. 
č. 2230/1 o výměře 2294 m2  
v katastrálním území Hulín, 
za účelem skladování.
Usnesení bylo: PŘIJATO

3/88/RM/2022 
Záměr prodeje části pozem-
ku, parc. č. 1558/3 a 1559/5, 
oba k. ú. Hulín, ul. A. Dvořáka
I. Rada města Hulína ne-
schvaluje
záměr prodeje části pozemku 
parc. č. 1558/3 o výměře cca  
14 m2 a pozemku parc. č. 1559/5  
o výměře cca 30 m2, oba v kata-
strálním území Hulín, za úče- 
lem rozšíření pozemku.
II. Rada města Hulína dopo-
ručuje zastupitelstvu města 
neschválit
záměr prodeje části pozemku 
parc. č. 1558/3 o výměře cca  
14 m2 a pozemku parc. č. 1559/5 

o výměře cca 30 m2, oba v ka-
tastrálním území Hulín, za úče-
lem rozšíření pozemku.
Usnesení bylo: PŘIJATO

4/88/RM/2022 
Záměr prodeje části pozem-
ku, parc. č. 876/1 k. ú. Hulín, 
ul. Čechova
I. Rada města Hulína schva-
luje ke zveřejnění
záměr prodeje části pozemku 
parc. č. 876/1 o výměře cca  
2 m2 v katastrálním území Hu-
lín, z důvodu stavby garáže.
Usnesení bylo: PŘIJATO

5/88/RM/2022 
Podnájem části nebytových 
prostor v domě č. p. 105 v Zá- 
hlinicích
I. Rada města Hulína udě-
luje souhlas
s uzavřením smlouvy o pod-
nájmu části nebytových pro-
stor v domě č. p. 105 v Zá- 
hlinicích, nájemci spol. HBH 
Projekt spol. s r. o., IČ 44961944, 
se sídlem Kabátnikova 216/5, 
602 00 Brno, pro podnájem-
ce spol. PRAGOPROJEKT, a. s.,  
IČ 45272387, se sídlem K Ry-
šánce 1668/16, 147 54 Praha 4,  
při dodržení povinností v sou-
ladu se smlouvou o nájmu ne-
bytových prostor ze dne 5. 1. 
2018 ve znění jejich dodatků 
č.1, 2 a 3.
II. Rada města Hulína ukládá
1. Ing. Richardu Novákovi
1.1. provést kontrolu uzavře-
ní smlouvy o podnájmu části 
nebytových prostor
Termín: 31. 10. 2022
Usnesení bylo: PŘIJATO

6/88/RM/2022 
Smlouva o zřízení věcného bře-
mene, k. ú. Hulín, ul. U Sv. Anny
I. Rada města Hulína schva-
luje
smlouvu o zřízení věcného bře- 
mene na části pozemku parc. 
č. 1454/8 v k. ú. Hulín společ-
nosti EG.D, a. s., IČ 28085400,  
se sídlem Lidická 1873/36, Černá 
Pole, 602 00 Brno, IČ: 28085400 
v rozsahu stanoveném geo-
metrickým plánem č. 3501-620 
/2022 za cenu 1000 Kč + DPH  

a náklady spojené s vkladem 
do katastru nemovitostí.
II. Rada města Hulína ukládá
1. Ing. Richardu Novákovi
1.1. zajistit uzavření a regist-
raci smlouvy o zřízení věcné-
ho břemene.
Termín: 30. 11. 2022
Usnesení bylo: PŘIJATO

7/88/RM/2022
Darovací smlouva
I. Rada města Hulína dopo-
ručuje zastupitelstvu měs-
ta schválit
uzavření Darovací smlouvy 
mezi Českomoravským štěr-
kem, a. s. IČ: 25502247, se síd-
lem Mokrá 359, 664 04 Mokrá 
- Horákov (dárcem) a městem 
Hulínem, IČ: 00287229, se síd-
lem nám. Míru 162, 768 24  
Hulín (obdarovaným). Před-
mětem této smlouvy je ma-
teriální dar ve formě kame-
niva. Hodnota daru je ve výši 
30.100 Kč bez DPH.  
Usnesení bylo: PŘIJATO

8/88/RM/2022 
Dodatek č. 1 ke smlouvě o 
výprose č. MÚH/06500/2014
I. Rada města Hulína schva-
luje
Dodatek č. 1 ke Smlouvě o vý- 
prose uzavřené dne 30. 09. 
2014 mezi městem Hulínem, 
IČ: 00287229, se sídlem nám. 
Míru 162, 768 24 Hulín, jako 
půjčitelem a DECENTEM Hu-
lín, příspěvkovou organizací, 
IČ: 479 34 344, se sídlem Ed. 
Světlíka 1197, 768 24 Hulín, 
jako výprosníkem, týkající se 
změny v předmětu výprosy.
Usnesení bylo: PŘIJATO

9/88/RM/2022 
Dodatek č. 3 ke Smlouvě o 
poskytování technické pod-
pory pro programové vyba-
vení mzdy a personalistika
I. Rada města Hulína schva-
luje
Dodatek č. 3 ke Smlouvě o po- 
skytování technické podpo-
ry pro programové vybave-
ní mzdy a personalistika se 
společností KS - program, 
spol. s r. o., IČ: 43963617

II. Rada města Hulína ukládá
1. Ing. Pavlu Janečkovi
1.1. Zajistit podpis a registra-
ci podepsaného dodatku
Termín: 26. 10. 2022
Usnesení bylo: PŘIJATO

10/88/RM/2022 
Nové platové výměry ředite-
lek příspěvkových organizací
I. Rada města Hulína schva-
luje
s účinností od 1. září 2022 nové 
platové výměry ředitelkám pří-
spěvkových organizací z důvo-
du změny právní úpravy.
II. Rada města Hulína ukládá
1. Taťáně Drcmánkové
1.1. zaslat ředitelkám pří-
spěvkových organizací nové 
platové výměry.
Termín: 23. 09. 2022
Usnesení bylo: PŘIJATO

11/88/RM/2022 
Žádost o zapůjčení vozidla
I. Rada města Hulína schva-
luje
smlouvu o výprose se Základ-
ní uměleckou školou Hulín, 
nám. Míru 123, 768 24 Hulín 
IČ: 63458641 na automobil 
RENAULT Trafic ve dnech  
28. 09. 2022 - 30. 09. 2022.
II. Rada města Hulína ukládá
1. Ing. Richardu Novákovi
1.1. zajistit uzavření a regist-
raci smlouvy o výprose
Termín: 27. 09. 2022
Usnesení bylo: PŘIJATO

12/88/RM/2022 
Zahraniční služební cesta
I. Rada města Hulína schva-
luje
Mgr. Romanu Hozovi, starosto-
vi města Hulína, zahraniční slu-
žební cestu do polského měs-
ta Sierpc ve dnech 28. - 30. 09. 
2022, a to služebním vozidlem 
Škoda Octavia SPZ 3Z9 6676.
Usnesení bylo: PŘIJATO

Mgr. Roman Hoza v. r.  
starosta města Hulína

Ing. Jiří Schaffer v. r.  
místostarosta města Hulína
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1/89/RM/2022 
Oprava chodníku a vjezdu 
včetně zajištění materiálu, 
ul. Palackého, Hulín
I. Rada města Hulína schva-
luje
na základě posouzení žádos-
ti o poskytnutí podpory na o- 
pravu stávajícího chodníku 
a vjezdu v rámci akce „Z - 
zapoj se“, tomuto žadateli: 
XXXX XXXX XXXX XXXX
II. Rada města Hulína ukládá
1. Ing. Romanu Dutkevičovi
1.1. uzavřít Dohodu o prove- 
dení opravy chodníku a vjezdu.
Termín: 14. 10. 2022
Usnesení bylo: PŘIJATO

2/89/RM/2022 
Oprava chodníku včetně za- 
jištění materiálu, ul. Poděbra- 
dova, Hulín
I. Rada města Hulína schva-
luje
na základě posouzení žádosti  
o poskytnutí podpory na opra- 
vu stávajícího chodníku v rám-

ci akce „Z - zapoj se“, tomuto ža-
dateli: XXXX XXXX XXXX XXXX 
II. Rada města Hulína ukládá
1. Ing. Romanu Dutkevičovi
1.1. uzavřít Dohodu o prove-
dení opravy chodníku.
Termín: 14. 10. 2022
Usnesení bylo: PŘIJATO

3/89/RM/2022 
Dohoda o ukončení smlouvy 
o dílo č. 11/2007
I. Rada města Hulína schva-
luje
dohodu o ukončení smlouvy 
o dílo č. 11/2007 se společnos-
tí VYMYSLICKÝ - VÝTAHY spol. 
s r. o., IČ: 44962185, se sídlem 
Pivovarská 542, 686 01 Uher-
ské Hradiště, týkající se služeb 
souvisejících s provozem a 
servisem výtahu umístěného 
v nemovitosti Družba II 1321, 
Hulín, a to ke dni 01. 10. 2022.

II. Rada města Hulína ukládá
1. Ing. Richardu Novákovi
1.1. zajistit uzavření a regist-
raci dohody.

Termín: 01. 11. 2022
Usnesení bylo: PŘIJATO

4/89/RM/2022 
Zápis z 19. zasedání Komise 
pro oblast výstavby a rozvo-
je města Hulína
I. Rada města Hulína bere 
na vědomí
zápis z 19. zasedání Komise 
pro oblast výstavby a rozvo-
je města Hulína.
Usnesení bylo: PŘIJATO

5/89/RM/2022 
Výroční zpráva o činnosti zá-
kladní školy
I. Rada města Hulína bere 
na vědomí
výroční zprávu o činnosti Zá-
kladní školy Hulín, příspěv-
kové organizace za školní rok 
2021 - 2022.
Usnesení bylo: PŘIJATO

6/89/RM/2022 
Nový platový výměr ředitel-
ky příspěvkové organizace

I. Rada města Hulína schva-
luje
nový platový výměr Jarmile 
Zakravačové, ředitelce Měst-
ského kulturního centra Hulín, 
příspěvkové organizace, s účin-
ností od 01. 10. 2022 z důvodu 
navýšení platového stupně.
II. Rada města Hulína ukládá
1. Mgr. Petru Veselskému
1.1. předat paní ředitelce 
nový platový výměr.
Termín: 14. 10. 2022
Usnesení bylo: PŘIJATO

Mgr. Roman Hoza v. r.  
starosta města Hulína

Ing. Jiří Schaffer v. r.  
místostarosta města Hulína

RADA A ZASTUPITELSTVO MĚSTA HULÍNA, INZERCE

PŘEHLED USNESENÍ
z 89. schůze Rady města Hulína, která se konala dne 5. 10. 2022

INZERCE

PŘEHLED USNESENÍ
z 22. zasedání Zastupitelstva města Hulína, které se konalo dne 14. 9. 2022

305/22/ZM/2022 
Zpráva o plnění usnesení z 
21. zasedání Zastupitelstva 
města Hulína
I. Zastupitelstvo města Hu-
lína schvaluje
zprávu o plnění usnesení  
z 21. zasedání Zastupitelstva 
města Hulína bez připomínek.
Usnesení bylo: PŘIJATO

306/22/ZM/2022 
Zpráva o činnosti Rady měs-
ta Hulína za uplynulé období
I. Zastupitelstvo města Hu-
lína bere na vědomí
zprávu o činnosti Rady měs-
ta Hulína od 29. 06. 2022  
do 31. 08. 2022.
Usnesení bylo: PŘIJATO

307/22/ZM/2022 
Zpráva o kontrole plnění 
usnesení Rady a Zastupitel-
stva města Hulína za uplynu-
lé období
I. Zastupitelstvo města Hu-
lína bere na vědomí
zprávu předsedy Kontrolního 
výboru Zastupitelstva města  
Hulína o kontrole plnění usne- 
sení Rady a Zastupitelstva měs- 
ta Hulína za uplynulé období.
Usnesení bylo: PŘIJATO

308/22/ZM/2022 
Vyjádření předsedů nebo 
jiných pověřených členů vý-
borů ZMH
I. Zastupitelstvo města Hu-
lína bere na vědomí
zápis z 19. jednání Kontrol-
ního výboru Zastupitelstva 
města Hulína, které se usku-
tečnilo dne 12. 09. 2022.
II. Zastupitelstvo města 
Hulína bere na vědomí
zápis z 21. jednání Finanč-
ního výboru Zastupitelstva 
města Hulína, které se usku-
tečnilo dne 12. 09. 2022.
Usnesení bylo: PŘIJATO

309/22/ZM/2022 
Prodej části pozemku parc. č. 
1342 v k. ú. Hulín
I. Zastupitelstvo města Hu-
lína schvaluje
kupní smlouvu na prodej čás- 
ti pozemku parc. č. 1342 o vý- 
měře cca 25 m2 v k. ú. Hulín 
(výměra bude upřesněna geo- 
metrickým plánem), společnos- 
ti EG.D, a. s.  se sídlem: Lidická  
1873/36, Černá Pole, 602 00 
Brno, IČO: 28085400, za cenu 
900 Kč/m2 vč. DPH, za účelem 
umístění nové projektované 
kioskové trafostanice 22/0,4kV. 

II. Zastupitelstvo města 
Hulína ukládá
1. Ing. Richardu Novákovi
1.1. zajistit podepsání a re-
gistraci smlouvy.
Termín: 31. 10. 2022
Usnesení bylo: PŘIJATO

310/22/ZM/2022  
Modernizace tepelných zdrojů  
v majetku města, zvýšení 
energetické bezpečnosti
I. Zastupitelstvo města Hu-
lína schvaluje
předložený materiál Moderni-
zace tepelných zdrojů v majet-
ku města, zvýšení energetické 
bezpečnosti.
Usnesení bylo: PŘIJATO

311/22/ZM/2022 
Hospodaření města Hulína 
za I. pololetí 2022
I. Zastupitelstvo města Hu-
lína schvaluje
zprávu o hospodaření města 
Hulína za I. pololetí 2022.
Usnesení bylo: PŘIJATO

312/22/ZM/2022 
Rozpočtové opatření města 
Hulína č. 3/2022
I. Zastupitelstvo města Hu-
lína schvaluje
v souladu s ust. § 84 odst. 2 

písm. b) zákona č. 128/2000 
Sb., o obcích, ve znění později 
vydaných předpisů a ustano-
vení § 16 zákona č. 250/2000 
Sb., o rozpočtových pravi-
dlech územních rozpočtů, 
ve znění později vydaných 
předpisů, rozpočtové opatře-
ní č. 3/2022 dle přílohy.  
Usnesení bylo: PŘIJATO

313/22/ZM/2022 
Obecně závazná vyhláška  
o místním poplatku ze psů
I. Zastupitelstvo města Hu-
lína schvaluje
Obecně závaznou vyhlášku  
o místním poplatku ze psů 
dle § 14 zákona č. 565/1990 
Sb., o místních poplatcích,  
ve znění pozdějších předpisů.
Usnesení bylo: PŘIJATO

Mgr. Roman Hoza v. r.  
starosta města Hulína

Ing. Jiří Schaffer v. r.  
místostarosta města Hulína

Ověřovatelé:
Leoš Holubníček v. r.  

zastupitel města Hulína
Ing. Bohumil Kuchařík v. r. 

zastupitel města Hulína
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Vážení voliči!

Proběhlo ustavující zase-
dání zastupitelstva města, 
které na základě výsledku 
voleb a po jednáních mezi 
jednotlivými kandidujícími 
subjekty zvolilo nové ve-
dení hulínské radnice. Kan-
didátka ODS a nezávislých 
osobností oproti minulým 
volbám ztratila tři mandáty. 
V jednáních s nám blízkými 
politickými stranami a se-
skupeními jsme neuspěli, a 

proto já osobně spolu s  Ji-
řím Schafferem opouštíme 
své dosavadní funkce staros-
ty a místostarosty.

Připomenout si nelehké 
začátky před 16 lety, kdy 
město bylo ve velkých finanč- 
ních problémech, které jsme 
museli spolu s tehdejším mís-
tostarostou Petrem Polákem 
řešit, připomenout si, kolik 
dobrých a potřebných projek-
tů od náměstí přes regenera-
ce sídlišť, budování dětských 
hřišť, sportovišť, tělocvičny pro 
judisty, rekonstrukcí ve škole, 
mateřských školách a jeslích, 
po probíhající budování par-
ku, přípravu rekonstrukce so-
kolovny a dalších akcí na další 
období. Připomenout si, jak se 
nám podařilo posunout kvali-
tu života ve městě podporou 
kultury, umění, místních spol-
ků a sportovců. Vybudování 
sociálních služeb… To vše pat-
ří k nějakému pohledu zpět na 
tato uběhnutá léta, po která 
jsem měl tu čest stát v čele to-
hoto krásného města.

Pro toto volební období  
z této funkce odcházím. Je 
to v přesvědčení, že jsem měl 
upřímnou snahu odvést po-
ctivou práci a že tato práce je 
vidět. Město předáváme nové-
mu vedení v dobré kondici, se 
splacenými dluhy, se zdravým 
rozpočtem, slušnou finanční 
rezervou, velmi dobrým ratin-
govým hodnocením, s připra-
venými projekty dalšího roz-
voje, s kvalitními strategickými 
dokumenty a schváleným roz-
počtovým výhledem na další 
plánovací období. Práce je 
připravené projektově i admi- 
nistrativně víc než dost, na řa- 
du projektů jsou již vyřízené a 
schválené dotace. Odcházím 
proto s čistým svědomím a 
čistým štítem.

Na tomto místě je třeba 
připomenout, že sám bych z 
těchto věcí nedokázal nic bez 
řady lidí, kteří se na přípravě 
a realizaci všech těchto akcí 
podíleli. A jsou to především 
místostarostové Petr Polák a 
Jiří Schaffer, kteří mi byli cen-

nými partnery, všichni rad-
ní a pak zejména jednotliví 
pracovníci městského úřadu 
v čele s tajemnicemi Janou 
Kutou, Hanou Hrabalovou  
a v posledních několika měsí-
cích Petrem Veselským, o kte-
ré jsem mohl vždy opřít. Jsou 
to ředitelky a ředitelé měs-
tem zřizovaných organizací  
a firem. Řada lidí z nezisko-
vého sektoru. Všem za jejich 
práci a přispění k posunování 
města Hulína k lepšímu moc 
děkuji a moc si jich za to vážím.

Novému vedení přeji pou-
ze to, aby dokázali naplnit 
své volební programy. Bude 
to zajímavé. Doba lepení pla-
kátů s hesly a články s řadou 
domněnek, někdy i nepravd 
je totiž pryč. Nastává doba 
skutečné zodpovědné práce. 

Závěrem děkuji za podporu 
v letošních komunálních vol-
bách všem, kteří svůj hlas ode-
vzdali naši kandidátní listině  
č. 5. Věřte, že heslo na naší pre-
zidentské zástavě stále platí.

Roman Hoza

Poděkování končícího starosty města Romana Hozy

Kam za kulturou i poučením
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Roboti umí nadchnout všechny věkové kategorie

Když se zhasne. Mrazivá komedie

Knihovnu navštívily dvě tří-
dy 6. tříd ZŠ Hulín.  Pro děti 
jsme si připravili základní 
seznamovací lekci, ve které 
jsme si ukázali, jak se vyznat 
v knihovně, kde je co uložené, 
co jaká barva znamená a jak 
vyhledávat v online katalogu. 
Kromě prohlídky knih jsme žá-
kům představili naše nové ro-
boty jako ukázku, že knihovny 
se rozvíjejí i v oblasti techno-
logií. Každý žák si několikrát 
mohl vyzkoušet naprogramo-
vat Bee-bota podle úkoly, kte-
rý měli zadaný. Věříme, že se 
žákům u nás líbilo a budeme 

se těšit na další setkání.
V odpoledních hodinách 

nás navštívila zase družina 
ZŠ Hulín. Tentokrát se jed-
nalo převážně o prvňáčky 
a druháčky, ale objevily se 
mezi nimi i starší děti. Uká-
zalo se, že na věku nezále-
ží a roboti umí nadchnout 
všechny věkové kategorie. 
Programování je jednodu-
ché, takže s ním nikdo ne-
měl problém. Děti z družiny 
se samozřejmě podívaly i na 
knihy a většina z nich si od-
nášela plnou náruč knih. 

Erika Koukalová Knihovna se rozvíjí i v oblasti technologií. Foto: E. Koukalová

Týden knihoven byl v hulínské knihovně velmi pestrý

V letošním roce se usku-
tečnil již 26. ročník celore-
publikové akce Týden kniho-
ven, do které se zapojila jako 
již tradičně i naše knihovna. 

Během tohoto podzim-
ního týdne čekalo na naše 
čtenáře plno benefitů a akcí.  
Klasikou zůstala registrace  
pro nové čtenáře zdarma a pro- 
míjení upomínek za pozdní 
vrácení. Během prvního říjno-
vého týdne jsme ještě uspo-
řádali komiksový workshop 
pro 5. třídy ZŠ Hulín, Křemí-
lek s Vochomůrkou přivíta-
li letošní tři třídy prvňáčků  
a ukázali jim naši knihovnu  
a odpolední výpůjční doba  

v dětské oddělení patřila RVR 
herně, která dětem i dospě-
lým představila moderní 
technologie jako programo-
vání robotů a virtuální reali-
tu. Celou akci jsme zakončili 
v pátek 7. října Světýlkovým 
průvodem, na kterém se se-
šel rekordní počet účastní-
ků, jenž se blíží k tisícovce.  
Na závěr průvodu vystoupili  
v letním kině Marika Koňářo-
vá s písečnou animací a sku-
pina FAJRáci s ohňovou show. 

Všem moc děkujeme za 
účast během celého Týdnu 
knihoven a už teď se těšíme 
na další ročník. 

Erika Koukalová
Křemílek s Vochomůrkou přivítali letošní tři třídy prvňáčků.  

Foto: E. Koukalová

V Hulíně se uskutečnilo 
dlouho odkládané divadlo s ná- 
zvem Když se zhasne. Pre-
miéra představení měla být 
už v roce 2020, ale situace to 
neumožnovala. Po několika 
změnách termínu se diváci 

dočkali a mohli zhlédnout 
mrazivou komedii, která ne-
nechala jejich bránice v klidu. 

V hlavních rolích manžel- 
ského páru se představili Mi-
chaela Kuklová s Lukášem Lang- 
majerem, kteří pořádají vánoč- 

ní večírek, na který přijdou 
pouze manželé Imelda a Artur  
v podání Světlany Nálepko-
vé a Iva Šmoldase. Na první 
pohled by se mohlo zdát, že 
půjde o dost nudnou party,  
než se vánoční večírek promě-

ní v rozvodové bitevní pole. 
Večer byl plný humoru, ale 

i závažných každodenních té-
mat. Děkujeme všem, kteří si 
na divadlo počkali a na něko-
likrát změněný termín přišli. 

Erika Koukalová

Michaela Kuklová s Lukášem Langmajerem pořádali vánoční večírek. 
Foto: L. Polišenská
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Křížová cesta v Kvasicích má naději na obnovu

V Kvasicích vznikl histo-
rický spolek, jehož hlavním 
cílem je obnova místní křížo-
vé cesty. Jde o umělecky hod-
notné dílo, v současné době 
značně poničené časem i van- 
daly. Aktivity spolku týkají-
cí se historie má na starosti 
Květoslava Koutňáková, která  
je autorkou hned několika 
publikací o minulosti Kvasic  
a jejich význačných osobností.
Křížová cesta v Kvasicích ne- 
patří mezi nejznámější pa- 
mátky regionu. Kde se vlast- 
ně nachází? 

Křížová cesta neboli Kal-
várie je umístěná mimo za-
stavenou část obce po pravé 
straně silnice směrem k No-
vému Dvoru a Nové Dědině. 
Zde se nachází deset ze čtr-
nácti zastavení křížové ces-
ty. Další zastavení pokračují 
přes cestu v lesíku včetně 
sousoší tří kamenných křížů 
se sochami Krista s Pannou 
Marií uprostřed dvou lotrů. 
Jeden s odvrácenou tváří  
k Ježíši, druhý k němu tou-

žebně upírá svůj zrak, v naději 
na setkání v nebi. V současné 
době se můžeme opírat jen  
o dobové fotografie, neboť 
zde stojí pouze torza křížů 
poničená vandaly.  
Je známo, ve kterém období 
byla křížová cesta zřízena? 

Známe dokonce přes-
ný rok. Svědčí o tom revers 
podepsaný hraběnkou Leo-
poldinou Thun-Hohenstein, 
roz. Lamberkovou, psaný ně-
mecky, ze dne 28. září 1883, 
a dodatek k reversu z 9. října 
1883 z C. k. Zemského soudu 
Brno. Mimo podpis hraběn-
ky jsou zde parafy tehdejší-
ho kvasického faráře Josefa 
Mádra a známého kroměříž-
ského notáře Dr. Jana Kozán-
ka i s jeho razítkem. Překlad 
reversu nás fascinoval. Mimo 
jiné zavazuje příští generace 
majitelů Kvasic k zachování 
křížové cesty na tomto místě 
a v případě neopravitelného 
poškození k vystavění nové,  
i když třeba ne tak nákladné. 
Dále je ve Farní kronice Kva-

sice zapsáno, že v roce 1883 
hraběnka Leopoldina nově, 
na stejném místě, obnovila 
křížovou cestu.
Takže již před ní zde stála 
jiná křížová cesta?

Německy psaný revers z 
10. srpna z roku 1858 doklá-
dá, že zde již dříve stála kří-
žová cesta se čtrnácti zasta-
veními. Jednotlivé události 
byly namalovány olejovými 
barvami na zinkovém plechu, 
zdobeny okrasným štítem s 
křížem. A na kopci Kalvárie 
tři kamenné kříže, ze zinku 
odlité pobronzované postavy 
Spasitelovy Bolestné Matky a 
dvou lotrů. Tento revers je po-
depsaný hraběnkou Karolinou  
z  Quentin, rozenou hraběnkou 
Šternberkovou a její dcerou 
Leopoldinou Thun-Hohenstei- 
novou, rozenou Lamberko-
vou. Dále farářem Josefem Bíl-
kem a nadlesním Jindřichem 
Kalinou jako svědky. Již v tom-
to reversu zavazuje hraběnka 
Karolina k ochraně křížové 
cesty sebe i budoucí pokole-
ní. Panna Marie byla nahra-

zena kamennou sochou.  
Figury lotrů byly odlity v bla-
nenských železárnách, pochá- 
zí z dílny A. D. Fernkorna. Při 
demontáži reliéfů stávající kří- 
žové cesty byly odkryty po-
zůstatky této křížové cesty, 
které sloužily jako zadní kryt.
Jak si vysvětlujete, že Leo-
poldina po poměrně krát-
ké době zcela nově křížo-
vou cestu obnovila?

Leopoldina byla umělec-
ky založená. Znala se s řadou 
umělců, malířů i sochařů. Také 
ona se věnovala kresbě a mal-
bě. Pravděpodobně proto ji  
v roce 1862 navštívil malíř 
Franz Nadorp a jako šestnácti-
letou portrétoval. Podobiznu 
hraběnky jako vznešené sta-
ré dámy namaloval František  
Ženíšek. Paní hraběnka dbala  
i o výtvarné vzdělání svých dětí. 
Je známo, že její syn Jaroslav 
podporoval na pražské Aka-
demii kroměřížského rodáka a 
významného malíře Maxe Šva-
binského, který ho portrétoval.

Jedno ze zastavení  
kvasické Křížové cesty

Květoslava Koutňáková ukazuje portrét  
Leopoldiny Thun-Hohensteinové, rozené Lamberkové

Sousoší tří kamenných křížů, chybějící sochy lotrů… … se aktuálně nachází v kvasickém muzeu
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Obnovu křížové cesty 

Leopoldina pojala velkory-
se. Stávající zastavení dopl-
nila litinovými reliéfy z dílny 
významného sochaře An-
tona Dominika Fernkorna. 
Doplnila sloupy zastavení 
vzpěrami a ozdobila je volu-
tami. Tak vznikla na stejném 
místě zcela nová, v pořadí 
třetí křížová cesta, která je 
svým provedením navazu-
jícím na předchozí křížovou 
cestu ojedinělým souborem  
v rámci ČR.
Dostáváme se k sochaři 
Fernkornovi, kterého ne-
lze opomenout…

Anton Dominik Fernkorn 
byl významný německo-ra-
kouský sochař raného ro-
mantismu. Narodil se v roce 
1813 v německém Erfurtu, 
zemřel v roce 1878 ve Vídni. 
Po částečném samouckém 
vzdělání studoval u předních 
sochařů na Akademii výtvar-
ných umění v Mnichově. Pro-
slavil se především jezdec-
kými sochami, které stojí ve 
Vídni a v Zábřehu. Od roku 
1850 pobýval trvale ve Vídni, 
zaměstnám zprvu jako mo-
delér v místní slévárně, poz-
ději jako její ředitel. Ve Vídni 
na Heldenplatzu (náměstí 
Hrdinů) před Hofburgem sto-
jí jeho sochy arcivévody Karla 
a prince Evžena Savojské-
ho. Vytvořil také ležícího lva  
z Aspernu jako válečný pa-
mátník s připomínkou vítěz-
ství nad Napoleonem v bitvě 
u Aspernu. Pomník arcivévo-
dy Karla je technickým zázra-
kem v tom, že kůň stojí pouze 
na zadních nohách. V Záhře-
bu na centrálním náměstí 
stojí jezdecký pomník Bana 
Josepha Jelačiče z Budžimu 
a u Chorvatského národní-
ho divadla sv. Jiří s drakem.  
V Lublani stál památník pol-
ního maršála Radeckého, kte-
rý byl později umístěn v Ná-
rodním muzeu. Pro katedrálu 

ve Špýru zhotovil šest z osmi 
zde pohřbených německých 
císařů. V průběhu let vytvořil 
také sérii portrétních bust, 
patří zde i busta lékaře a ba-
lneologa Davida Bechera. 
Byla zhotovena v roce 1856 
na žádost karlovarských lé-
kařů. Po několika mrtvicích 
byl Fernokorn v roce 1867 
hospitalizován v soukromém 
sanatoriu v Oberdőblingu  
a v SanktRadegundu u Štýr-
ského Hradce a posléze  
ve Vídni, kde zemřel v roce 
1878. Byl pohřben na Ústřed-
ním hřbitově ve Vídni.

Po roce 1850 spolupraco-
val se Salmovskými slévár-
nami, v té době největšími 
v Rakousko-Uherské monar-
chii. Pro ně vytvořil sochy na 
motivy Písně o Nibelunzích  
a reliéfy křížové cesty.

A jedna z křížových cest 
z Blanska, dnes již vyhláše-
na Ministerstvem kultury  
v Praze jako kulturní památ-
ka, stojí v Kvasicích. Další 
jsou například v Adršpachu 
nebo v městyse Černá Hora 
a v zámku Blansko. Musím 
dodat, abychom měli jistotu 
o pravosti křížové cesty, za-
jeli jsme do Blanska a celou 
záležitost ověřili a projednali 
s odborníkem Milanem Kou-
delkou z Muzea Blanska.
Zdá se, že tímto bychom 
mohli epizodu křížových 
cest v Kvasicích zcela uza-
vřít.

To by nebylo zcela správné 
a kompletní, protože stávající 
křížová cesta z roku 1883 je 
již třetí na tomto místě. První 
křížová cesta v Kvasicích byla 
postavena za rekatolizace, po 
Bílé Hoře, v době, kdy kvasic-
ké panství vlastnil rod pánů  
z Rottalu. Není vyloučeno,  
že Jan z Rottalu, který zde za-
hájil rekatolizaci, nechal po-
stavit i první křížovou cestu.  
Tato nejstarší podoba křížové 
cesty obnášela sedm kamen-

ných kapliček s německými 
nápisy. Křížová cesta se sed-
mi zastaveními byla pro tuto 
dobu zcela obvyklá. Stavěly 
se na počest Sedmi bolestí 
Panny Marie. Až v roce 1731 
ustanovil papež Klement XII. 
formát 14 zastavení pro celou 
římskokatolickou církev. Svá 
tvrzení o původu první kří-
žové cesty v Kvasicích opírá-
me jednak o hlubší studium 
osobnosti a životních posto-
jů samotného Jana Rottala  
a jeho potomků, ale přede-
vším ze vzpomínek Emanu-
ela Proskowetze st., uvede-
ných v knize Crescaslabore,  
a kreslenou mapu z roku 
1850 z archivu Proskowet-
zů, ve které je zakresleno 
sedm kapliček a čtyři kříže.  

Kříže ke křížové cestě ne-
chal postavit v roce 1773. 
Ke stavbě továrny (cukro-
varu) si dovezl kámen z hr-
bolatého pole pod Novým 
Dvorem. Dnes je tam již 
pěkný lesík a vedle vrch Kal-
várie. Zastavení křížové cesty 
jsou velmi stará, z kamene  
a v minulosti pěkně malova-
ná. Podobné kapličky křížové 
cesty byly postaveny na ro-
ttalovském panství i v Napa-
jedlích, kde jsou dvě kaplič-
ky zachovány dodnes. Kříže  
ke křížové cestě nechal pak 
postavit v roce 1773 pod-
le historického dokumentu 
hrabě František Adam z Lam-
berka se svojí ženou Marií  
Annou, roz. Rottalovou.

Zdeněk Dvořák

Historický spolek městečka Kvasice vznikl v listopadu roku 2021. Jeho 
hlavním cílem je dosáhnout obnovy místní křížové cesty, postupně chce 
svou činnost zaměřit i na obnovu dalších památek a přírody v regionu  
a zajišťovat přednáškové a osvětové aktivity. Záměry spolku podporuje obec 
Kvasice, která odsouhlasila převzetí souboru křížové cesty do svého majetku, 
i místní základní škola, jejíž žáky spolek zapojuje do svých aktivit. Díky Zlín-
skému kraji se podařilo kvasickou křížovou cestu zapsat na seznam kulturních 
památek. Podařilo se navázat spolupráci s MAS Jižní Haná, jejíž součástí 
je i město Hulín, a odbornými pracovníky Národního památkového ústavu. 
Obnovu podporují i obě místní farnosti, které ekumenicky využívají křížovou 
cestu jako společné místo kultu zejména během postního období. V součas-
né době spolek připravuje projektovou dokumentaci a restaurátorské zprávy,  
které jsou povinnými přílohami žádostí o dotace na obnovu křížové cesty.

Historický spolek městečka Kvasice děkuje všem spolupracujícím lidem  
a organizacím za podporu své činnosti.

Křížová cesta nutné potřebuje záchranu. 5x foto: Z. Dvořák
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•	Oprava praček, myček, sušiček a spo-
ráků. ELEKTROSERVIS Marek Dolák.  
Tel.: 737 366 124. PO – ČT 8-16 hod., 
PÁ 8-12 hod. www.servisdolak.cz.

•	 Ing. DOSTÁL – GEODET – HULÍN. Pro-
vádí zeměměřičské práce v oblastech 
katastru nemovitostí a stavební geo-
dézie. Tel.: 724 221 815.

•	Pěstitelská Pálenice Pravčice hledá 
sezónního pracovníka na pozici po-
mocník paliče. Dohoda o provedení 
práce. Podmínkou je spolehlivost, 
technická zdatnost a komunikativ-
nost. Ideální pro důchodce. Informa-
ce na tel. čísle 603 583 390.

•	Vyplatíme až 1.500 Kč za váš auto-
vrak, protokol o likvidaci vystavíme 
na místě, odvoz zdarma. Třebětice.  
Tel.: 608 749 219.

•	 Staré pivní lahve s litými nápisy, starší 
pivní sklenice, tácky, ohříváčky, reklamní 
cedule, dokumenty a fotky z pivovarů a 
hospod, a také předválečné pohlednice 
koupím do sbírky. Tel.: 734 282 081.

•	Střihání psů Kroměříž - Pospíšilová Zina
 Nabízím střihání, koupání, vyčesávání  
 a další služby pro psy malých plemen a  
 křížence. Provozovna: Kollárova 977/44,  
 Kroměříž, Informace a objednávky na  
 mob. 778 408 854.
•	Potřebujete vyklidit staré železo?  

Tel.: 605 509 730.
•	PRODÁM SLIVOVICI, ROK 2021.  

Tel.: 777 260 806
•	Prodám plastovou dětskou houpačku 

na lanech. Cena 150 Kč. Tel.: 731 728 384.

•	Martina Fuksová nabízí své kosmetic-
ké služby od 1. 10. 2022. Epilace, de-
pilace; barvení a úprava obočí a řas;  
celková ošetření všech typů pleti;  
práce s moderní kosmetickou značkou  
na trhu; práce s kvalitním laserem  
Lasocare třídy 3. A; Pro objednání vo- 
lejte na tel. 723 807 155 nebo  pište na 
e-mail: martinka.fuksova@gmail.com 
Provozovna: Záhlinická 668, Hulín                                   

•	 Intenzivní kurz (cca 1 rok) němčiny a 
angličtiny pro začátečníky a mírně po-
kročilé. Doučování žáků a studentů.  
Tel: 723 254 659.

•	Nabízím doučování z němčiny žákům,  
studentům středních škol s maturitou 
nebo zájemcům o výuku němčiny, kte-
ří potřebují zlepšit své  jazykové zna-
losti. Možné také vyučování ON-LINE. 
Kontakt 606 519 960. 

•	Nabízím poradenství a vysvětlení Vašich 
životních strastí, jejich případné řešení a 
porozumění příčin vašeho zdravotního 
stavu. Sama jsem si prošla těžkou život-
ní situací, která mi pomohla otevřít oči a 
začít vidět v každém člověku jeho životní 
cestu. Tel.:  774 676 654.

•	Nabízím masáže celého těla i jednotli-
vých částí v pohodlí vašeho domova. 
Součástí masáže může být zjištění pří-
čin zablokování jednotlivých partií na 
základě psychosomatiky a následné od- 
halení příčin, které zatuhlost vašeho těla 
způsobují. Tel.: 774 676 654, 723 302 436.

•	Pro anglicko-česky mluvícího syna hle- 
dám studenta nebo učitele pro dovy-
světlení, procvičení učiva pro 5. třídu. 
Český jazyk, vlastivěda. Tel: 732 774 610.

•	Nabídněte: Hledám práci na HPP, špa-
nělština i angličtina slovem i písmem 
(Hulín, Zlín, Kroměříž). Tel.: 732 774 610.

•	 Prodám 2 udírny, plechovou s doplň-
ky – cena 7. 000 Kč, elektrickou - cena  
8. 000 Kč. Tel.: 737 807 579. Při rych-
lém jednání sleva.

•	Nabízím do pronájmu zahrádku v Hu-
líně 10x15 m. V zahradní kolonii U Sta-
vu. Zahradní domek a plot. Prodám  
za 150 000 Kč. Tel.: 777 956 967.

•	Prodám elektrokolo „ACHETA“, rok sta-
rá baterie. Ve výborném stavu. Cena 
8.000 Kč. Tel.: 605 141 199.

•	Pronajmu byt 2+kk na sídlišti Družba, 
Hulín. Tel.: 605 509 730.

•	Koupím drtič a lis na ovoce.  
Tel.: 60 5509 730.

•	Zdravím, vozíčkář /36 let/ z Hulína, za-
jištěný, který potřebuje pomoc druhé 
osoby, by rád poznal upřímnou, dob-
rosrdečnou a pozitivně smýšlející ka-
marádku s dostatkem volného času, 
která by bez předsudků a studu trá-
vila společné chvíle, kdekoliv se nám 
bude chtít. Budu rád za každou SMS. 
Tel.: 778 444 197.

•	Prodám levně obraz v rámu 160x80 cm.  
„Palmy na pláži u moře.“ Originál, 
maloval hulínský rodák p. Drulák.  
Tel.: 605 333 340 nebo 731 532 982.

•	Prodám koks a menší množství klasic-
kých červených cihel. Tel: 606 685 666.

Řádková inzerce
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Plošná inzerce

Víte, že…

•	 mezi největší žijící organizmy na planetě patří václavka smrková, její podhoubí 
bylo zjištěno na ploše 9 kilometrů čtverečních?

•	 v ČR jsou tažné nebo se potulují téměř všechny druhy ptáků s výjimkou vrabce 
domácího a hrdličky zahradní?

•	 počty jihoamerických nepůvodních nutrií dokáže naše příroda snížit pouze 
dlouhodobým mrazem?

•	 kořenové hlízy slunečnice topinambur jsou jedlé?
•	 je zjištěno, že některé stromy dokážou vyživovat i mnoho let pařezy svých pad-

lých souputníků?
•	 drobná sedmikráska své květy otáčí za sluncem a vydrží i mráz mínus patnáct 

stupňů?
•	 ve městech se vysazují stále častěji druhy stromů, které jsou pro naše živočichy 

naprosto bez přínosu?
•	 štice obecné po opotřebení dorostou nové zuby?
•	 hermelín je kožešina z lasice hranostaje?
•	 dnešní muži své srdce ženám převážně půjčují, nedarují?

S úctou Váš Pavel K. Šálek, Český svaz ochránců přírody ZO VIA Hulín
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Realitní poradna

Co může nájemce, co 
může pronajímatel?

Nájemce má podle občan-
ského zákoníku zajištěno při 
pronájmu dostatek práv, aby 
mohl pronajatý byt plně vyu-
žívat. Ne vždy se však ale tato 
jeho práva potkávají s pod-
mínkami a představami pro-
najímatele. Z každodenní pra-
xe vím, že pronajímatelé chtějí 
mnohdy do nájemní smlouvy 
zakomponovat i podmínky, 
které by byly v rozporu se zá-
konem. Jedna věc je předsta-
va obou stran, druhá věc je,  
co nám stanoví zákon.  

Má pronajímatel mož-
nost vyžadovat po nájemci 
smluvní ujednání nad rá-
mec zákona? 

Zákon je nejvyšší právní 
normou, a tak je zřejmé, že 
nad rámec zákona pronajíma-
tel může do smlouvy zakot-
vit pouze to, co zákon neřeší. 
Smlouva nemůže být tedy 
v rozporu se zákonnou nor-
mou. Ale někdy se to přece 
jen stává. Pronajímatel napří-
klad odmítá „povolit“ nájemci, 
aby si v místě bydliště zapsal 
trvalý pobyt, dá do smlouvy 
ujednání, že nájemce nesmí 
v bytě chovat žádné domácí 
zvíře apod. Jde však o to, že 
každý takový požadavek musí 

být v souladu se zákonem. Ná-
jemní smlouva je zásadní do-
kument, který upravuje pod-
mínky mezi pronajímatelem 
a nájemcem. Podmínky pro-
nájmu sice předkládá pronají-
matel, ale měly by, jak už bylo 
řečeno výše, být v souladu 
s příslušnými ustanoveními 
občanského zákoníku. Je po-
chopitelné, že smlouva je vy-
hotovena tak, aby co nejvíce 
chránila majetek pronajímate-
le. Na druhou stranu nájemci 
by měla smlouva poskytnout 
pohodlné bydlení, kde nebu-
de nadmíru omezován.

Na co má nájemce zá-
konné právo? 

Zcela jistě nemohou být v 
nájemní smlouvě ujednání, 
která zakážou nájemci zvát si 
do svého bytu návštěvy, vyu-
žívat společné prostory apod. 
Pronajímatel nemůže zakázat 
v bytě kouření, ale samozřej-
mě má právo zvýšit nájem, 
například z důvodu hrozby 
požáru či vyššího opotřebe-
ní vybavení bytu. Dále nelze 
zakázat chov běžných domá-
cích zvířat. Nájemce by měl 
však pronajímateli oznámit, 
že zvíře má nebo si jej plá-
nuje pořídit. Samozřejmě 
nájemce si musí být vědom, 
že za své zvíře odpovídá a 

jako každý jiný uživatel bytu 
v domě je povinen dodržovat 
domovní řád či jiné předpisy 
související s chodem byto-
vého domu. Nájemci mají ze 
zákona právo se na základě 
nájemní smlouvy přihlásit  
v místě k trvalému bydlišti,  
a to i bez souhlasu pronají-
matele. Na úřadě stačí před-
ložit platnou nájemní smlou-
vu. Ovšem pozor – jde pouze 
o trvalé bydliště fyzické oso-
by. Pokud by chtěl někdo mít 
v bytě zároveň sídlo firmy, 
již souhlas pronajímatele 
potřebuje. Pozor na smluvní 
ujednání, v němž by si pro-
najímatel vyhradil oprávnění 
ke vstupu do bytu. Podle zá-
kona na to má nárok pouze 
ve třech případech: pokud se 
jedná o neodkladnou situaci, 
která by mohla způsobit vel-
ké škody (požár, povodeň), 
pokud to vyžaduje technic-
ký stav nemovitosti (urgent-
ní oprava, kontrola stavby),  
a pokud nájemci končí 
smlouva, tak za účelem pro-
hlídky bytu. Nájemce si však 
nemůže v bytě dělat cokoli. 
Zejména nesmí bez souhlasu 
pronajímatele v bytě dělat 
různé stavební úpravy. I kdy-
by je chtěl provést na svůj 
náklad, potřebuje mít vždy 

písemný souhlas pronajíma-
tele. Počet osob, které budou 
pronajatý byt obývat, bývá 
uveden v nájemní smlouvě. 
Pokud by se to mělo změnit, 
je nájemce povinen tuto sku-
tečnost ohlásit pronajímateli. 
Tato povinnost je zakotvena 
především proto, že na počet 
osob jsou navázány různé 
poplatky (svoz odpadu, voda, 
teplo). Majitel nemovitosti 
může také smluvně omezit 
počet osob tak, aby odpoví-
dal hygienickým podmínkám 
a velikosti daného bytu. 

Co vždy klientům doporu-
čuji je, aby si svá práva a po-
vinnosti podrobně probrali 
již při prohlídce bytu. Realitní 
makléř má většinou seznam 
požadavků pronajímatele  
a může o nich informovat po-
tenciálního nájemce. Proto  
i u pronájmu bytu doporuču-
ji se obrátit na spolehlivého 
realitního makléře, který již  
z praxe ví, jak určité věci za-
včas vykomunikovat a jak 
nastavit podmínky nájmu. 
Opravdu dobrý makléř vám 
i u pronájmu může ušetřit 
spoustu vašeho drahocenné-
ho času. 

Přeji vám krásné podzim-
ní dny. 

Veronika Kalousková

Pozvánky do světa hudby
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MŠ Hulín: Povídám, povídáš, povídáme aneb Logopedie 

Nesprávná výslovnost 
či jinak chybná řeč u dětí je 
smutným trendem nynější 
doby, proto se v naší mateř- 
ské škole zaměřujeme a věnu-
jeme práci s dětmi s naruše-
nou komunikační schopností.  
Pokud dítě nemluví, mluví 
málo nebo nesprávně vyslo-
vuje některé hlásky, je v před-
školním věku nejvhodnější čas  
na nápravu. Prostřednictvím 
našich školních logopedů 
Radky Křižanové a Xenie Mi-
kolášové úzce spolupracuje-
me s SPC při základní a mateř-

ské škole logopedické v Brně. 
Jak logopedická péče 

probíhá? V měsíci září nám 
logopedická depistáž - vy-
hledávání dětí s narušenou 
komunikační schopností- na-
poví, které děti budou tuto 
péči potřebovat. Intenzivněji 
se zaměřujeme na děti v po-
sledním ročníku mateřské 
školy. Podle výsledků depis-
táže jsou v případě potřeby 
zařazeny do logopedických 
kroužků v rámci aktivit nespí-
cích dětí, tyto kroužky jsou  
v každé třídě a probíhají dva-

krát měsíčně. Vedou je paní 
učitelky s kurzem logopedic-
ké prevence, které poskytují 
dětem správný mluvní vzor,  
a formou her a cvičení procvi-
čují s dětmi mluvidla, rozvíjí 
slovní zásobu, tvoření vět i fo-
nematický sluch. Ostatní děti 
z běžných tříd mají možnost 
procvičovat řeč při skupino-
vých logopedických chvil-
kách, které do svých činností 
pravidelně zařazují všechny 
učitelky. 

Nejintenzivnější péči pak 
mají děti v logopedické tří-
dě, kam dochází děti s váž-
nějšími logopedickým va-
dami. V naší mateřské škole 
máme zřízené 2 logopedické 
třídy. Jedna je na pracovišti 
Ed. Světlíka 1197 a druhá se 
nachází na pracovišti Družba 
1132. Zde s dětmi několikrát 
týdně individuálně pracují 
Radka Křižanová a Xenie Mi-
kolášová, každodenní skupi-
nové logopedické chvilky a 
výuku ve třídě zajišťuje Rad-
ka Hauková a Ivana Mouč-
ková. Výhodou je také nižší 
počet dětí ve třídě, kdy je za-
jištěna každodenní individu-

alizace výchovy i vzdělávání.
Děti z kroužků i z logope-

dické třídy si nosí domů se-
šity s úkoly, které mají doma 
s rodiči splnit a procvičovat. 
Je to velmi důležité, protože 
bez každodenního tréninku 
se logopedická vada zmír-
ňuje jen velmi těžko. 

A co pěkného jsme ve škol- 
ce na jednotlivých pracoviš-
tích na podzim prožili? Byly 
to tradiční akce s rodiči- tříd-
ní schůzky, Drakiáda, pod-
zimní tvoření, Uspávání za-
hrady a Bramboriáda. Tímto 
děkuji rodičům za spoluprá-
ci a za pedagogický kolektiv  
z budovy Ed. Světlíka srdeč-
ně zvu na další společný čas 
v mateřské škole, tentokrát 
už při akcích s nádechem 
zimy - Mikulášské nadílení, 
vánoční besídky a tvoření. 
Na začátku adventu se bu-
deme účastnit akcí Voňavé 
náměstí a Andělské Váno-
ce - zdobení stromečku na 
náměstí v Hulíně a na Florii 
v Kroměříži, kde nás svými 
hlasy můžete podpořit. 

Eva Karasová
Školka, to je nejen hraní, ale také vzdělávání. Foto: MŠ Hulín
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Školce v Záhlinicích počasí nevadí

Babí léto probíhalo v pl-
ném proudu, přesto letos spí-
še deštivě. Nám v Mateřské 
škole Záhlinice však počasí 
nevadí a chytíme příležitost 
za pačesy. Možná i toto po-
časí přispělo k velkému štěstí  
a při procházce k rybníkům 
se nám podařilo vidět velké 
hejno labutí, racků a potá-
pek. Po cestě jsme sbírali usu-
šený černý bez, šípky, kaštany 
i ořechy, které jsme použili  
k tvoření s přírodním materi-
álem i k podzimní výstavě.

Kromě plodin, které rostou 
ve volné přírodě, podzim při-
náší i sklizeň úrody na polích 
a zahradách. Mezi základní 
potraviny patří brambory, 
proto jsme jim i my věnovali 
pozornost. Všemi činnostmi 
nás provázel skřítek Bram-
boráček. Při prohlížení knih 
a časopisů jsme vyhledávali 
obrázky týkající se sklizně 
brambor. Vyprávěli jsme si  
o uskladnění a použití bram-
bor v domácnosti. V kuchařce 
jsme vyhledávali jídla z bram-
bor. Zhotovili jsme si papírové 
pytle, na které jsme otiskovali 
brambory. Z pytlů vykukovaly 
i myšky, které se tam schova-
ly. Také jsme navlékali kousky 
brambor a udělali z nich krás-
né korále pro princeznu. Velký 
zájem dětí vzbudilo ozdobení 
skřítka Bramboráčka přírodni-
nami. S bramborami jsme si  
i zacvičili a zazávodili. Počítali 
jsme je, třídili a řadili podle 
velikosti. Nezapomněli jsme si 

zazpívat písničku Jedna, dvě, 
tři, čtyři, pět a zdramatizovat 
veršovanou pohádku Princez- 
nička na bále.  Brambory jsme 
si ve slupce uvařili, sami olou-
pali a ochutnali. To byla dobro-
ta! O pěstování brambor jsme  
se dozvěděli spoustu zajíma- 
vostí a přitom jsme si užili 
spoustu legrace a zábavy.

Mezi další plodinu, která 
se na podzim sklízí a obsa-
huje hodně vitamínů, patří 
mrkev. Děti ji znají zpraco-
vanou v pokrmech z naší 
kuchyně, ale ukázali jsme si i 
jiné možnosti využití. V rám-
ci ŠVP se uskutečnil v naší 
školičce mrkvový den. Pro-
tože mrkvičky mají oranžo-
vou barvu, využili jsme naše 
oranžové kšiltovky. Připravili 
jsme si mrkvová tiskátka, kte- 
rá jsme otiskovali na látku a, 
vytvořili podzimní prostírá-

ní. Předškoláci dokreslovali 
a vybarvovali špičaté tvary 
mrkve. Procvičili si jemnou 
motoriku a koordinaci ruka 
– oko. Děti se zapojily do 
strouhání mrkve a přípravy 
mrkvového salátu. Ochut-
naly také syrovou mrkev a 
mrkvovou bábovku. Sezná-
mily se s růstem mrkve a je-
jími částmi. Zacvičily si a za-
tančily při písničce Mrkvička. 
Užily si pěkný den a zároveň 
udělaly něco pro své zdraví.

Mezi zdroje vitamínů 
kromě zeleniny patří také 
ovoce, ze kterého je dětem 
nejvíce známé jablíčko. To 
měly děti možnost ochutnat 
v různých podobách a zpra-
cování, jako například mošt, 
kompot a štrúdl.

Naše časté procházky 
vedou do Muzea Františka 
Skopalíka. Po cestě jsme ten-

tokrát byli pozváni do jedno-
ho dvora, kde jsme viděli sta-
robylý dřevěný vůz, dřevěné 
kolo k vozu a další doplňky 
k zapřažení koňů. Zaujalo 
nás také zemědělské nářadí  
z dřívějších dob. Zajímavá byla 
i studna a vodník. V muzeu 
jsme se přivítali s paní Navrá-
tilovou a ve staré škole jsme 
si zazpívali podzimní písničky, 
také prohlédli učebnice a škol-
ní pomůcky. Domluvili jsme se 
na další spolupráci. Muzeum 
navštěvujeme velmi rádi, pro-
tože nám výstavy přinášejí ra-
dost i poučení.

Ještě než nám podzim 
zamává a počasí začne být 
chladnější, čeká nás něko-
lik zajímavých aktivit nejen  
v rámci dopoledního progra-
mu, ale i odpoledne s rodiči. 
Petra Čubová, Eva Doleželová,  

učitelky MŠ

U rybníků děti viděly velké hejno labutí, racků a potápek. Foto: MŠ Záhlinice

Setkání partnerských škol v Polsku

Základní umělecká škola 
Hulín již 15 let intenzivně spo-
lupracuje se dvěma zahranič- 
ními partnery – Panstwowou 

Szkolou Muzycnou v Sierpcu 
(Polsko) a Základní umělec- 
kou školou ve Zlatých Morav- 
cích (Slovensko). Po dvoule-

té „covidové" přestávce jsme 
se všichni moc těšili na nové 
společné zážitky, hostiteli byli 
tentokráte naši polští přátelé. 

Ve dnech 28. - 30. září jsme 
reprezentovali ZUŠ Hulín, 
Město Hulín a Českou repub-
liku na dalším mezinárodním 
setkání. Program naší návště- 
vy byl velmi pestrý. Prohlédli 
jsme si nově zrekonstruova-
nou budovu hudební ško-
ly, setkali se se starostou a 
představiteli Sierpcu, navští- 
vili rodný dům Fryderyka 
Chopina a vyvrcholením byl 
slavnostní koncert ke 40. vý- 
ročí založení školy v sále 
místního moderního kultur-
ního centra. Naši žáci podali 
skvělé výkony a byli oceněni 
velkým potleskem. 

Přátelská atmosféra vládla 

celým společným pobytem  
a užívali jsme si hezké chvíle 
s lidmi, naladěnými na stej-
nou notu. I když máme kaž-
dý své kořeny zakotveny jin-
de, umění, kultura, hudební 
jazyk a dlouholeté přátelství 
jsou pro nás všechny pev-
ným společným poutem. Vý-
měna zkušeností, postřehů 
a nápadů je hodně důležitá 
pro naši práci a jsem moc 
ráda, že je snahou nás všech  
ve společném partnerství po- 
kračovat. 

Velké poděkování patří 
všem zúčastněným, zvlášt-
ní dík patří panu starostovi 
Romanu Hozovi za úžasnou 
podporu a pomoc při zajiš-
tění naší cesty. 

Kamila Poláková,  
ředitelka ZUŠ HulínVýprava využila návštěvu i k seznámení s Polskem. Foto: ZUŠ Hulín
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Dny plynou a s nimi i pes-
tré programy v hulínském 
Středisku volného času. 
Hrátky MŠ v SVČ

První dva týdny v říjnu  
k nám do SVČ zavítala jednot- 
livá oddělení dětí z MŠ Hulín. 
Pro děti jsme měli připrave-
né malé tvoření, kdy si vyma-
lovaly papírového Večerníč-
ka na špejli. Všem dětem se 
jejich výtvory velice povedly. 
Kromě toho jsme si také pus-
tili krátkou pohádku, zazpí-
vali písničky a nesměly chy-
bět hrátky v herně.  Již teď se 
těšíme na zimní hrátky.

Drakiáda
I letos jsme s dětmi ze SVČ 

plánovali na Podstávku již 
tradiční drakiádu. Počasí nám 
letos bohužel nevyšlo, bylo 
bezvětří a odpoledne se spus-
til i krátký déšť. Rozhodli jsme 
se tedy pro náhradní plán, a to 
výtvarnou dílničku. Děti si tak 
mohly vyrobit vlastní papíro-
vé barevné dráčky. Děti byly 
velice zručné a práce jim šla 
hezky od ruky. Na konci odpo-
ledne byla herna plná krásně 
zbarvených dráčků, které si 
děti odnesly domů. 

(svč)

NAPSALI NÁM ZE SVČ HULÍN A ZŠ HULÍN

Předškoláci a Drakiáda. SVČ baví

Návštěva z hulínské školky si užila bohatý program. 2x foto: SVČ HulínDěti si vyrobily vlastní papírové barevné dráčky. 

Říjen v družince 

V sychravém dni listy pa-
dají k zemi, dlouhé tmavé 
večery nás lákají zabalit se 
do deky, společníkem se pak 
stane knížka a horký čaj. 

Říjnové odpoledne žáci 
ŠD prožili též u knihy. Ale ne-
tradičně. Do herny druháčků 
přijala pozvání babička paní 
Alena Křížová, která nejen 
že přiblížila všem dřívější 
skromný život dětí, ale ote-
vřela pohádkovou knížku. S 
takovým zaujetím účastníci 
naslouchali příjemného hla-
su doslova ,,Pohádkové ba-
bičky“. Četbu knih nezane-
dbali ani ostatní kamarádi, 
kteří tradičně přišli na oblí-
benou besedu s paní knihov-
nicí do Městské knihovny.

Ke dni seniorů děti posla-
ly blahopřání a své výrob-
ky do Domova důchodců  
v Holešově. 

Deštivé počasí třeťáci vyu-
žili k ,,Podzimním dílničkám“. 
Paní Dáša si pro šikovné dět-
ské ruce připravila milé vý-
robky z přírodnin. Nálada při 
tvoření byla skvělá a stejná 

radost panovala, když si děti 
odnášely drobnosti na výz-
dobu domovu s sebou.  Spo-
lupráce se ŠD s 1. ZŠ Hole- 
šov je letitá. Děkujeme za ni! 
Stejná atmostféra panovala 
při obdobné akci ,,Jablíčko-
vání“, kdy paní Dáša s dětmi 
nejen tvořila, ale i pekla ko-
láč z jablek. 

Projektové odpoledne o zví- 
řátkách, krmení a péči o ně si  

v každém oddělení vychova-
telky nachystaly samy. Jako 
závěr projektové činnosti 
jsme přivítali maminku paní 
Lochmannovou a její čtyřle-
tou parťačku Kessy. Ta svoji  
poslušnost, obratnost a mršt- 
nost předvedla agility vy-
stoupení.  Vodního dovádě- 
ní jsme si užili v bazénu  
v Kroměříži během podzim-
ních prázdnin, stejně jako  

každý rok. Svačinky od ma- 
minek, cukrovinky v bufetu...  
Unavení, ale spokojení vod-
níci přivítali své rodiče se 
spousty zážitků. 

I vám všem v tyto sychra-
vé dny přejeme spoustu po-
zitivních, hezkých zážitků, 
zdraví a teplo domova, které 
nejen dítě, ale i dospělého 
člověka vytváří šťastným. 

Eva Formánková

Školní družina nabízí dětem pestrý program. Foto: E. Formánková
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NAPSALI NÁM ZE ZŠ HULÍN

Adaptační kurz 2022

První týden v říjnu se žáci 
šestých ročníků vydali na vel- 
ké dobrodružství. Čekaly je 

tři dny na Rusavě plné her 
a různých aktivit. S progra-
mem nám pomáhali lektoři 

z organizace Tokaheya a vy-
tvořili nezapomenutelnou 
atmosféru. Celého kurzu se 

zúčastnily třídy 6. A, 6. B i 6. C,  
a to se ukázalo jako skvělá 
volba, protože čím více je 
dětí pohromadě, tím více 
mají kamarádů a zažijí sran-
dy. Během našeho pobytu 
nám sice počasí vždycky 
nepřálo, ale děti si náladu 
pokazit nenechaly a s nad-
šením plnily všechny úkoly. 
Dokonce se jim podařilo „zdo-
lat” i několik osmitisícovek. 

Na konci našeho dob-
rodružství jsem se většiny 
dětí ptala, jak se jim to líbilo.  
A jejich odpověď? Téměř  
100 procent dětí odpovědě-
lo, že je to super a pobyt si 
chtějí prodloužit. Tomu zbyt-
ku se stýskalo po mamince. 

Lenka KoňárkováÚčastníci kurzu zdolali i pár osmitisícovek. Foto: ZŠ Hulín

Jsme s tebou, Kryšpíne

Třída 2. B se v červnu zú-
častnila soutěže Jsme s te- 
bou, Kryšpíne, kterou vyhlá-
silo Centrum pro sluchově 
postižené v Kroměříži ve spo-
lupráci s Knihovnou Kroměříž-
ska. Úkolem bylo si společně 
přečíst knihu od spisovatelky 
Ivony Březinové Útěk Kryšpí-
na N. a poté namalovat obrá-
zek vztahující se ke knize.

Do soutěže bylo posláno 
více než 150 obrázků. Spi-
sovatelka Ivona Březinová 
společně s porotou vybrala 
10 nejkrásnějších. Mezi nimi 

byl vybrán obrázek Nelinky 
Fuksové z naší třídy. 

Jako odměnu Nelinka 
dostala vstupenky na Neslý-
chaně zábavný večer, kde vy-
stoupil Janek Ledecký, Jitka 
Zelenková, Petr Jablonský, 
hudební formace Karel Gott 
revival Morava a celé před-
stavení doprovázelo umě- 
lecké tlumočení písní do zna- 
kového jazyka skupina Hans 
Dance z Brna.

Moc Nelince gratulujeme!!! 
(zš)

Nela Fuksová dostala vstupenky na Neslýchaně zábavný večer.  
Foto: ZŠ Hulín

Učíme se v přírodě

Teplý podzimní den vylákal žáky 1. A do přírody. Z různých 
přírodnin tvořili písmenka, slova, věty a geometrické tvary. 
Proběhli se na dětském hřišti. Z vlastnoručně vyrobeného 
bublifuku foukali bubliny. Zkoušeli, kdo vyfoukne nejvíce bub-
linek najednou, vytvoří nejdelšího bublinkového hada. To bylo 
dětské radosti a soutěživosti. 

Stihli jsme navštívit i knihovnu. Škoda, že vyučování utek-
lo tak rychle. Ale sluníčko nás určitě ještě vytáhne ze školních 
lavic do přírody, kde se učení stává hrou.  

(text a foto: Alena Krutilová)
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NAPSALI NÁM ZE ZŠ HULÍN

Den bez aut.  
Výsledky žáky překvapily

Význam Dne bez aut si vy-
světlili a ujasnili žáci 2. A  a 2. B.  
Po teoretické přípravě vyrazili 
sledovat provoz na silnicích 
ven, konkrétně k přechodu  
u sokolovny. 

Vybavili se zápisníky a tuž-
kami a pečlivě zapisovali kaž-
dé auto a kolo, které projelo 
kolem. Ve třídě potom spočí-
tali výsledky, které je samotné 
překvapily. Například během 
deseti minut kolem projelo  

kolem šedesáti osobních auto- 
mobilů. Zkoumali, co je příči-
nou takového velkého počtu. 
Padl i názor, že to může být 
uzavírka mostu přes Rusavu 
kvůli rekonstrukci. 

Proto se dohodli, že jak 
bude oprava dokončena, 
půjdou počítat znovu, zda 
bude provoz menší. Výsled-
ky svého průzkumu určitě 
analyzují a zveřejní. 

(zš)

Robotí zápasy.  
Návštěva strojírenského veletrhu

Žáci pečlivě zapisovali každé auto a kolo, které projelo kolem.  
Foto: ZŠ Hulín

V rámci volitelného před-
mětu „Informatika 2“ jsme 
se s žáky devátého ročníku 
účastnili programu „Progra-
mování a řízení robotických 
manipulátorů“ na COPTu 
v Kroměříži. Žáci měli mož-
nost seznámit se s progra-
mováním, sestavit robota a 
poté naprogramovat robota 
Lego Mindstorms. V závěru 
se uskutečnily robotí zápasy.

Všichni žáci si odnesli pří-
jemné zážitky a dovednosti, 

které využijí v pozdější výuce. 
Z důvodu získání přehledu 

o nových trendech v oblasti 
strojírenské výroby, robotiky 
apod. se žáci 8. ročníku účast-
nili „Mezinárodního strojíren-
ského veletrhu“ v Brně. Mohli 
zde zhlédnout různé typy ro-
botů, 3D tiskáren, scannery, 
trendy v materiálech aj. Vele-
trh nabídl poutavé exponáty 
a žáky obohatil o nové vědo-
mosti a zkušenosti. 

(zš)

Žáci si vyzkoušeli programování, téma je zaujalo. Foto: ZŠ Hulín

Dopravní hřiště. Děti se připravovaly teoreticky i prakticky

Dopravní výchova dětí začíná už v rodině. Své znalosti pravidel silničního provozu si děti rozšiřují a upevňují ve škole,  
kde je dopravní výchova nedílnou součástí výuky. Skvělým způsobem, jak si formou hry znalosti procvičit a zažít, je návštěva 
dopravního hřiště.

A tak jsme jednoho říjnového dne na toto hřiště do Kroměříže vyrazili. Zde děti zjistily, jak má být správně seřízená přilba  
a jaká je povinná výbava kola či koloběžky a při teoretické i praktické výuce si  procvičily, jak se mají správně a bezpečně 
chovat v silničním provozu a jaká nebezpečí na ně v dopravě číhají. 

I když ne všechny děti ještě pochopily, jak se mají v silničním provozu chovat tak, aby se jim nic nestalo, věřím, že si do jara, 
kdy budou skládat zkoušky mladého cyklisty, vše zažijí a osvojí. 

(Text a foto Andrea Bublová)



Hulíňan

16

EXPEDICE Z101

Expedice Z101: Napříč tropickými ráji – Seychely na pokračování

Naše putování přes polovi-
nu planety vede i do míst, kte-
rá Hanzelka se Zikmundem 
nikdy nenavštívili. A to na-
vzdory tomu, že o mnohých 
z nich snili. Právě takovým 
regionem jsou africké ostrovy 
v Indickém oceánu, kde oproti 
původnímu plánu nestrávíme 
měsíc, ale rovnou čtvrt roku.  

Sraz naší dvoučlenné expe-
dice měl proběhnout v Keni,  
nicméně protože opět se vše 
vyvinulo jinak, potkáváme se 
po několika měsících na le-
tišti na Seychelách, které se 
stávají první zastávkou naší 
neplánové ostrovní etapy. 
Více jak 150 ostrovů roztrou-
šených těsně kolem rovníku 
s nejmenším hlavním městě 
na světě pojmenovaném po 
britské královně Victorii je 
považováno za symbol luxu-
su a exotiky, a tak trochu by 
se dalo očekávat, že nic dob-
rodružného tady zažít nejde. 
Nicméně naše kroky nevedou 
do resortu, ale do malého 
domku v kopcích, který nám 
pronajímá dáma, jež si při 
žádném našem společném 
setkání nesundá roušku, tak-

že můžeme jen odhadovat, 
jak vypadá. Ani trvale skrytá 
identita majitelky venkovské 
chaty nám však nebrání vy-
dat se napříč ostrovem Mahé,  
v jehož marině se během na-
šeho pobytu ukrývají jachty 
ruských milionářů, kteří sem 
připluli přesně v době, kdy 
začala rusko-ukrajinská vál-
ka. K našim uším opakovaně 
doléhají zoufalé telefonáty 
rusky hovořících žen, kterým 
náhle přestaly fungoval je-
jich kreditní karty, a my se tak 
ocitáme nejen uprostřed ost-
rovního ráje, ale také v centru 
reality současného světa. 

Seychely, to jsou samo-
zřejmě hlavně pláže, přičemž 
řada z nich se pravidelně 
umisťuje v nejrůznějších top 
žebříčcích a vlastně je docela 
jedno, na které z nich se za-
stavíte. Vždycky na vás bude 
čekat bílý písek a tyrkysová 
voda, ve které můžete plavat, 
šnorchlovat, potápět se ane-
bo pozorovat divoké trnuchy, 
které z ničeho nic připlavou 
ke břehům. O tom, že trnuchy 
mohou být smrtelně nebez-
pečné, se Linda dozvěděla 

až poté, co vylezla s foťákem 
z vody a nadšeně mávala, že 
„něco tam má“. Ovšem jak se 
říká, tak štěstí sedne i na blb-
ce, takže neznalost v tomto 
případě fungovala jako skvě-
lá ochrana před nebezpečím 
a současně zajistila několik 
skvělých fotek, které expe-
diční tým následně oslavil  
v plážovém baru. 

Ačkoliv Seychely jsou po prá- 
vu považovány za exotickou 
destinaci, opustíte-li hranice 
hotelových resortů, uvědo-
míte si, že vlastně za náno-
sem luxusu ledacos chybí. 
Samotný ostrov Mahé není 
nikterak velký, přesto však 
potřebujeme auto, abychom 
jej objeli. Vlastní auto umož-
ňuje zavítat i do míst, kam 
turisté příliš nejezdí, což je  
v podstatě každé místo mimo 
resorty. Najednou zjistíte, že 
na ostrově není moc restau-
rací či barů, kam by šlo zajít, 
a k populárním místům pa-
tří okénko u cesty nabízející 
hamburgery, případně KFC 
na letišti, kam směřují nejen 
cestují, ale také hojně míst-
ní. Vyhlášený podnik Marie 

Antoinetta nabízí to nejlepší 
z kreolské kuchyně, přičemž 
po ochutnání všech specialit 
člověk zjistí, že kreolská ku-
chyně je podle všeho velmi 
drahá, přesmažená a trochu 
odfláknutá. Pravdou totiž je, 
že kreolská kuchyně je všech-
no a nic. Indická, africká, ev-
ropská a soudobá fastfoodo-
vá kuchyně se tady potkávají 
v jednom friťáku, ze kterého 
šéfkuchař vytahuje tu smaže-
nou chobotnici, tu karí a na- 
konec banán se zmrzlinou, 
zakoupenou pravděpodob-
ně v místním jediném velkém 
supermarketu. 

Expedice Z101

Seychely jsou považovány za exotický ráj Na trhu uprostřed hlavního města Victoria

Pohled na hlavní město Victorii a marinu Západ slunce v Beau Vallon. 5x foto: Expedice Z101

Fauna je rozmanitá, v džungli 
nechybí ani malý bodlín
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA, INZERCE

Vzpomínky

Kdo v srdcích žije, 
neumírá.

Dne 30. 11. 2022 
tomu bude 6 let,  

co nás navždy opustil
                            pan 

ANTONÍN GAREC. 
Stále vzpomínají Kardošovi a Garecovi

Čas plyne, vzpomínky zůstávají.

Dne 13. 11. 2022 
vzpomeneme  

1. smutné výročí, kdy 
nás navždy opustila 

paní 
EVA KADLČÍKOVÁ.

Dne 1. 12. 2022  
vzpomeneme  

1. smutné výročí, kdy 
nás navždy opustil

pan 
JIŘÍ KADLČÍK.

Dne 1. 10. 2022  
by oslavil 90. narozeniny.

S láskou a úctou vzpomínají dcera Eva,  
vnuci Michal a Dalibor s rodinami.

Čas ubíhá a nevrací, 
co vzal, jen láska,  
úcta a vzpomínky  

v srdcích zůstávají dál. 
Dne 1. listopadu 2022  

by se dožil 84 let
                      pan 

LADISLAV DLABAJA. 
V srpnu 2022 tomu bylo 14 let,  

co nás navždy opustil.
Stále vzpomínají manželka,  

dcery a syn s rodinami.  
Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi.

Dne 19. listopadu 2022 
uplynou 2 roky  

od úmrtí mého manžela
pana 

ZDEŇKA PAROBKA 
rodáka z Nové Dědiny.

S láskou stále vzpomíná  
manželka Olga.

Čas plyne, 
ale vzpomínky  

a smutek zůstávají.  
Dne 4. listopadu  

by oslavil  
100. výročí narození

              pan 
ROSTISLAV PAVLÍČEK,

pokrývač z Hulína.
S láskou stále vzpomíná manželka, 

syn Jiří a dcera Jana s rodinami.

Dne 29. 11. 2022  
vzpomeneme  

6. smutné výročí úmrtí
pana 

JANA SKOUMALA.
Vzpomíná manželka, 
dcery Kateřina a Andrea s rodinami.

Odešel jsi,  
jak si to osud přál.  

V našich srdcích  
a vzpomínkách  

zůstáváš dál.
Dne 25. 11. 2022  

vzpomene  
1. smutné výročí úmrtí

pana JAROSLAVA STAŇKA.
S láskou vzpomíná manželka  

a dcera s rodinou.

Kdo Tě znal, vzpomene, 
kdo Tě měl rád,  

nikdy nezapomene.

Dne 7. listopadu 2022 
uplyne  4. výročí úmrtí

pana 
LADISLAVA STAŇKA.
S láskou vzpomíná rodina.

Kdo v srdci žije,  
neumírá…

Dne 8. 11. 2022  
by oslavil  

76. narozeniny
pan  

FRANTIŠEK ŠUFNER.
S láskou stále vzpomínají  

manželka a dcery s rodinami.

Dne 21. 10. 2022  
by oslavila 100 let 

naše maminka,  
babička, prababička

paní 
MARIE BRÁNECKÁ.

Zároveň dne 17. 11. 2022  
uplyne 16 let od jejího úmrtí.

S láskou vzpomínají  
dcera a synové s rodinami.

Odešla jsi všem,  
kdo rádi Tě měli,  

aniž by Tvé rty  
sbohem zašeptaly. 
Dny, týdny, měsíce  

a léta plynou,  
ale nikdo nezacelí tu 

ránu bolestivou.
Dne 16. listopadu 2022 vzpomeneme  
19. smutné výročí úmrtí naší drahé 

maminky a manželky, paní 

ALEXANDRY DOLEŽELOVÉ 
rozené Rudolfové z Hulína.
Kdo jste ji znali a měli rádi,  

vzpomeňte s námi. 
Manžel Petr a dcera Alečka.

Dne 5. 11. 2022  
jsme si připomněli 
smutné 5. výročí 

úmrtí paní 

BLAŽENY  
DORAZÍNOVÉ.
Ti, kdo Tě měli rádi tak jako my,  

stále vzpomínají. 
Stanislav a Iva s rodinou.

Čas nikdy neběží tak 
rychle, aby se dalo 

zapomenout.

Dne 09. 12. 2022  
vzpomeneme 19. 

smutné výročí úmrtí

paní MILENY CHURÉ,  
roz. Garecové.

S láskou vzpomínají  
Kardošovi a Garecovi

Tolik jsi milovala život 
a s námi chtěla být, 

ale osud byl tak krutý 
a nenechal tě žít.

Dne 30. října 2022 
tomu bylo 19 let, co  
nás navždy opustila

paní LADISLAVA ZAPLETALOVÁ, 
rozená Dlabajová.

Stále vzpomínají maminka,  
sestry a bratr s rodinami. 

Kdo jste ji znali, vzpomeňte s námi.

INZERCE
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Šetřím, šetříš, šetříme…

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA, FEJETON
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Šetřit se dá různě. Někdo 
doma stále opatruje vkladní 
knížku a kochá se pohledem 
na rostoucí zůstatek, jiný cpe 
peníze do strožochu a usíná 
až pozdě v noci s obavou, 
aby mu jej do rána někdo 
nevybral. Šetřit se dají také 
síly a zdraví, ale pak vesměs 
ve stáří naříkáme, že jsme si  
v mládí nešetřili záda. Mno-
zí z nás si šetří práci, proto-
že prý nikam neuteče, další 
šetří na dovolenou, na byt,  
na chalupu, na auto. Někomu 
by zase prospělo, kdyby šetřil 
slovy. Šetříme taky pohonné 
hmoty, přírodu i životní pro-
středí. Někdo šetří na pohřeb.

V poslední době ovšem 
podobné malicherné až pří-
zemní šetřílky přebíjí jedno 
velké, dominantní téma: šet-
ření energií. Náhlé procitnutí 
do energetické krize, zapříči-
něné několika faktory, z nichž 
patrně nejdůležitější jsou 
skokově zvýšená produkce 
výroby po covidové epidemii  
a samozřejmě náhlý odklon 
od relativně levných energií 
donedávna plynule proudí-
cích do Evropy z Ruska, nás 
k tomu nutí. Návody a do-
poručení jak energie, hlavně 
tedy elektřinu a plyn ušetřit, 
se na nás valí ze všech stran. 
Počínaje různými odborníky 
i „odborníky“, přes „zaručené 
tradiční recepty“ z dob našich 
předků předkládané mnohdy 
naivním způsobem popu-
lárními osobnostmi, až po - s 
ustaranou tváří pronášená 
- prohlášení vrcholných poli-
tiků. O šetření energií jednají 
téměř nepřetržitě nejen vlády 
jednotlivých států   na Starém 
kontinentě, ale i Evropský par-

lament. Příslušní ministři sed-
madvacítky se co týden slétají 
do Bruselu jako vrabci ke kr-
mítku, ve snaze objevit zázrač-
ný pramen levné energie. 

Poučky o tom, že mají 
lidé, obyvatelé planety, šet-
řit se surovinami, energiemi 
i svými požitky, pronášejí 
do budoucnosti vidící a en-
vironmentálně orientovaní 
vědci i aktivisté již od dob 
průmyslové revoluce. Dopo-
ručení v podobném duchu 
bohužel narážela (a stále 
naráží!) na samou podstatu 
rozvoje modelu, ve kterém 
žijeme a (patrně) zatím žít 
chceme. Ukazuje se, že hlavní 
překážkou, která nedovolu-
je zbrzdit potřebu energií, je 
modla ekonomického růstu 
založená na jednoduché pre-
mise, a to, že bez něj, tedy bez 
ekonomického růstu, nedo-
sáhneme potřebné úrovně 
prosperity a životní spokoje-
nosti lidí. Ekonomicky a tech-
nologicky vyspělé země čelí 
těmto protichůdným tlakům 
spěšným zaváděním nových 
sofistikovaných technologií, 
zaměřených na šetření ener-
gií a úspory surovin. Státní 
instituce, obecní a městské 
samosprávy, majitelé činžov-
ních i rodinných domů horeč-
ně, povzbuzováni sociálními 
sítěmi, ve spěchu, hledají ces-
ty jak tyto komodity ušetřit. 
To, co se mohlo postupně a 
v klidu rozvíjet evoluční ces-
tou již mnoho let (jako jsou 
třeba obnovitelné zdroje) se 
nyní musí vyřešit za pár mě-
síců, nejlépe ještě do letošní 
zimy. Překotné hledání úspor 
doslova „za každou cenu“ 
mnohdy připomíná onu pa-

mátnou větu z pera autorské-
ho dua Šimek – Grossmann: 
„Nechci slevu zadarmo!“

Šetření všeobecně, i když 
dnes tedy zejména energií, 
je ve společnosti založené na 
plynulém navyšování spo-
třeby cizorodý prvek, který 
– byl-li by důsledně naplňo-
ván - zbrzdil by ekonomiku 
a vedl   k postupné stagnaci 
růstu HDP. „Prošetřit se“ až do 
sociální chudoby zajisté ne-
chceme. Proto je nutno ob-
klopit bohulibé kroky vedou-
cí k úsporám všeho možného 
komparsem jiných, zdánlivě 
podružných spotřebitelských 
a marketingových fíglů zajiš-
ťujících na té druhé, odvráce-
né straně zaplnění výpadků 
výroby a spotřeby jinou, lec-
kdy do zeleného hávu zaha-
lenou výrobou a spotřebou.

V první polovině 19. století 
ve Velké Británii, v době rozví-
jející se průmyslové revoluce,  
si britský matematik a eko-
nom W. S. Jevons povšimnul, 
že nahrazování lidské práce 
moderními stroji, technolo-
gický pokrok, důsledné dodr-
žování základních ekonomic-
kých pravidel nastupujícího 
tvrdého kapitalismu, přísné 
šetření a smysluplné inves-
tování zdrojů v konečném 
důsledku nevedou k před- 
pokládaným úsporám, ale 
naopak k daleko větší spo-
třebě. Tyto své poznatky for-
muloval do teorie, později 
nazvané Jevonsův paradox. 
Za téměř 200 let byl tento 
proces mnohokrát ověřen  
v praxi, empiricky potvrzen 
a v dnešní době patří k zá-
sadním překážkám tzv. envi-
ronmentální ekonomie. 

Uveďme si příklad z dneš-
ní doby, který každý známe: 
výroba a prosazování úspor-
ných domácích spotřebičů je 
zajisté dobrá věc a v individu-
álním případě uživateli sku-
tečně něco ušetří. Za ušetře-
né peníze si tedy pořídí další 
úsporný spotřebič a pak, po-
bízen reklamou založenou na 
falešné predikci „vždyť jeho 
koupí vlastně ušetříte!“ kupu-
je další a další. Spotřebičů se 
tak vyrábí stále více, výroba 
velkých sérií je levnější, cena 
klesá, zboží se   stává dostup-
nější širším vrstvám obyva-
telstva, prodeje narůstají.  
V delším časovém horizontu 
tedy úsporná lednička, která 
byla na počátku, v důsledku 
zapříčinila plynulé navyšo-
vání spotřeby el. energie.  
A o tom právě je výše popsa-
ný Jevonsův paradox. Podob- 
né příklady můžeme uvádět 
třeba u úsporných žárovek, 
ledkových svítidel, budování 
komunikací, parkovišť apod. 
Aktuálně je na řadě fotovol-
taika, která se u nás překotně 
staví na nohy a všeobecně 
se na ni sází. Teprve čas uká-
že, neplatí-li teorie britského 
ekonoma W. S. Jevonse i u ní.

A co z toho všeho vyplý-
vá? Šetřit samozřejmě smysl 
má a zejména v dnešní době 
by měl v úsporném modu 
přemýšlet každý - a že nejsou 
na stole jen energie. Musíme 
si zvykat, půjde to ztěžka, jeli-
kož to zřejmě bude chtít po-
změnit životní filozofii popu-
lace a s ní zažité návyky, ale  
o tom možná někdy příště. 

Alois Páter                                               

Dne 30. 11. 2022  
oslaví krásné 84. narozeniny

paní 
MARIE GARECOVÁ.

Hodně zdraví, štěstí a pohody  
přejí Kardošovi a syn Antonín.

OPUSTILI NÁS:
Mgr. Klepšová Ivica  * 1957
JUDr. Romža Ladislav  * 1941
Mlčochová Anděla * 1932
Obdržálková Ilona * 1945
Zavadil Rudolf * 1950
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MXM Junior MTB 2022

Uskutečnil se jubilejní 10. 
ročník závodu horských kol 
mládeže MXM Junior MTB. 
Již podruhé se závodilo na 
nově vybudované trati v are-
álu Spartak Hulín. 

Po dvou covidových le-
tech, kdy došlo k výraznému 
poklesu, letos počet účast-
níku znovu překonal stovku. 
Největší nárůst jsme zazna-

menali v kategorii C1, kde se 
na start postavilo 24 chlapců 
ve věku do 6 let. To už bylo  
na hranici kapacity nejkrat-
šího okruhu. V příštím roce 
proto přistoupíme ke změně, 
okruh prodloužíme a záro-
veň u této kategorie snížíme 
počet kol ze 3 na 2 tak, aby 
celková délka závodu zůstala 
zachována.

Hulínského závodu se již  
tradičně zúčastňuje celá řada 
oddílů nejen z blízkého oko-
lí. Stejně jako v předchozích 
sezónách se i letos stal nejú-
spěšnějším tým Tufo CZ Ot-
rokovice, který vybojoval 5 ví- 
tězství, 4 druhá a 1 třetí mís-
to. Pomyslnou druhou příč-
ku tentokrát obsadil SK Edie 
Team Vsetín s čtyřmi zlatými 

a jednou bronzovou medailí. 
Dařilo se i jezdcům domácího 
oddílu Cykloteam MXM Hulín, 
kteří získali 2 zlaté (Daniel Kej-
nar, Dominika Kráčmarová),  
2 stříbrné (Mikuláš Jansa, Bea-
ta Jansová) a 1 bronzovou me- 
daili (Vojtěch Borovka).

Kompletní výsledky na fa- 
cebookovém profilu Cyklo-
teammxm.cz. 

(Cykloteam MXM)

Atmosféru závodů si vyzkoušeli i nejmenší závodníci O dramatické okamžiky nebyla nouze. 2x foto: Cykloteam MXM

Baby Racketlon.  
Pro nejmenší sportovce

Sport neodmyslitelně pa-
tří k létu. Děti s rodiči pod 
vedením trenéra Radka Mi-
kulíka jej strávili v parku na 
antuce, umělém povrchu 
nebo za nepříznivého počasí 
v prostorách sokolovny. O ja-
kém sportu je řeč? „Baby ten-
nis“, což je sportovní příprav-
ka pro děti od tří let.  Děti byly 
vedeny ke koordinaci oka 
- ruky (koulení míče a násled-
né popoběhnutí, hod a chy-
tání míče), ovládání tenisové 
rakety, správnému úchopu 
backhand, forhend, aj. Celá 
koncepce sportu nebyla za-
ložena na výhře a bodech, ale 
na zdravé podpoře ze strany 

rodičů i trenéra a snaze vzbu-
dit v dětech radost ze hry.

Venkovní sportování jsme 
slavnostně ukončili předá-
ním medailí v říjnu při krás-
ném slunném odpoledni. 
Následující týden jsme se 
sešli v nových prostorách 
stolně-tenisové haly u Kul-
turního klubu. Začíná nám 
tak zimní halová sezóna pod 
názvem „Baby Racketlon“.

Rádi přivítáme nové malé 
sportovce. Přijďte si zahrát 
raketové sporty každou stře-
du od 16 - 17 hodin. Těšíme se 
na vás. 

Silvie Málková Morongová,  
za rodiče a malé sportovce

„Baby tennis“, což je sportovní přípravka pro děti od tří let.  
Foto: Silvie Málková Morongová

Konec sezóny tenisové přípravky  
na kurtech

Dne 4. října jsme slavnostně, pro letošní rok, ukončili kurs 
tenisové přípravky na kurtech v parku Mezivodí. Slovo „slav-
nostně“, v našem případě, znamená ukončení sezóny spor-
tem. Proběhl víceboj ve sportovních hrách, většinou orien-
tovaných na tenis. Účastnící her, jak už to u sportovních her 
bývá, obdrželi medaile a drobné pozornosti.

Děkujeme SK Spartak Hulín, městu Hulín, MAS Jižní Haná 
a dalším partnerům, že nám umožnili podílet se na rozvoji 
budoucích mladých sportovců. Již nyní se těšíme na příští 
sezonu.

D. Pikner,  
vedoucí a trenér přípravky oddílu tenisu SK Spartaku Hulín 
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PŘEDVÁNOČNÍ ČAS V HULÍNĚ 

PF hrnek je  
s motivem nejstar-
šího mostu v Hulíně

Blíží se konec roku a s ním 
i možnost pořídit si PF vánoč-
ní hrnek města Hulína. Auto-
rem letošního motivu je Mi-
chal Charvát z Hulína, který 
znázornil snad nejstarší most 
ve městě známý jako Beto- 
ňák. Most je ve stylu grafiky 
Michala Charváta. Je vyobra- 
zen v zimní noci, se sněhem a 
ledem na řece Rusavě a s ko-
metou na obloze, za mostem 
je dokreslený ještě komín  
od starého cukrovaru. 

(ic, dvo, foto: IC Hulín)

Vyzvedněte si kalendář zdarma v Informačním centru Hulín

Pozvánky na předvánoční aktivity


